
www.asrazadionline.ir  10  August  2021  /1443 شماره  5481 /  سال 25 / سه شنبه  19 مرداد 1400 / 1 محرم
خبار ا

در تماس های جداگانه با وزیر بهداشت و استاندار خراسان رضوی 
تاکید شد؛

دستور رییس جمهوری برای استفاده از همه 
ظرفیت های موجود برای کنترل کرونا

رییس جمهوری به وزیر بهداش�ت دس�تور داد 
ت�ا از همه ظرفیت های لازم ب�رای کتترل ویروس 

کرونا و درمان بیماران استفاده شود.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا از پایگاه اطلاع رس��انی ریاس��ت 
جمه��وری، آیت الله س��ید ابراهیم رئیس��ی  در تماس 
های تلفنی جداگانه با وزیر بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزش��کی و اس��تاندار خراس��ان رضوی پیگی��ر آخرین 
وضعی��ت بیماری کرونا در کش��ور و همچنین اس��تان 

خراسان رضوی شد.
رییس جمهوری در این تماس تلفنی بر استفاده از تمامی ظرفیت های موجود برای تسریع 

در کنترل بیماری ، درمان و ارائه خدمات به بیماران تاکید و دستورات لازم را صادر کرد.

عضو هیات رییسه مجلس:

بررسی برنامه وزرای پیشنهادی به محض معرفی آنها 
آغاز می شود

عضو هیات رییس�ه مجلس ش�ورای اس�لامی اعلام کرد درصورتی که فهرس�ت 
وزرای پیش�نهادی دولت س�یزدهم فردا ارائه ش�ود،  از همان روز بررسی سوابق و 

برنامه ها آنها در دستور کار کمیسیون ها قرار خواهد گرفت.
به گزارش خبرنگار سیاس��ی حجت الاس��ام »علیرضا س��لیمی« درباره زمان ارائه فهرست 
وزرای پیش��نهادی دولت س��یزدهم ب��ه خبرنگاران گف��ت: در صورتی که فهرس��ت وزرای 
پیشنهادی دولت تقدیم مجلس شده و توسط هیات رییسه اعام وصول شود، کمیسیون های 
مربوطه از بعدازظهر همان روز بررس��ی س��وابق و برنامه های وزرای پیش��نهادی را به مدت 
یک هفته در دس��تور کار خواهند داش��ت. عضو هیات رییسه مجلس افزود: در صورت اتمام 
بررس��ی برنامه های وزرای پیشنهادی در مدت یک هفته،  جلسات علنی مجلس برای بررسی 

صاحیت و رأی اعتماد به وزرای پیشنهادی از ۳۱ مردادماه آغاز می شود.
وی با بیان اینکه مجلس برای تحقق فرمایش رهبر معظم انقاب همکاری لازم را با دولت 
برای تش��کیل زودتر کابینه انجام خواهد داد،  خاطرنشان کرد: مجلس آمادگی دارد جلسات 
علنی برای بررس��ی صاحیت و رأی اعتماد به وزرای پیش��نهادی را در ۳ ش��یفت کاری هم 

برگزار کند.

سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه: 

قانون بودجه ریزی کشور باید اصلاح شود
س�خنگوی کمیسیون برنامه و بودجه با اشاره به بررسی عملکرد چهارماهه منابع 
و مصارف قانون بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور در این کمیسیون به اصلاح قانون پایه 

بودجه ریزی کشور تاکید کرد.
ب��ه گزارش خبرنگار سیاس��ی ایرنا، »محمدمهدی مفتح« در توضیح نشس��ت کمیس��یون 
برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس به خبرنگاران گفت: عملکرد چهار ماهه منابع و مصارف 
قانون بودجه س��ال ۱۴۰۰ کل کشور با حضور »حمیدپورمحمدی« معاون اقتصادی سازمان 
برنامه و بودجه  بررس��ی ش��د و گزارش��ی از وضعیت میزان منابع حاصله و هزینه کرد آن در 

این مدت توسط وی ارائه شد.
س��خنگوی کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس افزود: طرح نظام نامه برنامه ریزی و بودجه 
کش��ور از س��وی »محس��ن زنگنه« رییس کمیته اصاح س��اختار بودجه مجلس برای اعضا 
تش��ریح ش��د. وی ادامه داد: براس��اس این طرح، نحوه تنظیم و تدوین برنامه های ۵ س��اله 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اس��امی ایران مش��خص خواهد ش��د که با توجه 
به نحوه بودجه ریزی و برنامه نویس��ی در کش��ور بررس��ی و تصویب چنین طرحی از الزامات 

قانونگذاری در کشور است.
مفتح با بیان اینکه برنامه ها برای مدت زمان ۵ سال و بودجه برای یک سال کشور با وجود 
صرف زمان بس��یار تدوین و تصویب می ش��ود،   گفت: نحوه و چگونگی تنظیم این قوانین که 
دارای بیشترین بازدهی برای کشور هستند،  بسیار حائز اهمیت است و با توجه به اینکه قانون 

پایه بودجه ریزی در کشور مربوط به سال ۵۱  است، باید این قانون اصاح شود.
سخنگوی کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس خاطرنشان کرد: با توجه به اهمیت 
تصویب طرح نظام نامه برنامه ریزی و بودجه کش��ور مقرر ش��د، کمیته ای با حضور تعدادی از 
اعضای کمیسیون برنامه و بودجه این طرح را به صورت کارشناسی و تخصصی بررسی کرده 

و در نهایت گزارش جامعی از آن ارائه شود.

رییس جمهوری گفت: رعایت حداکثری 
پروتکل ه�ای بهداش�تی از ضرورت های�ی 
است که عاشقان اهل بیت)ع( و مسئولان 
هیات های ع�زاداری باید به آن توجه ویژه 

داشته باشند.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا از پای��گاه اطلاع رس��انی 
ریاس��ت جمهوری، آیت الله دکتر س��ید ابراهیم 
رئیس��ی عصر در جلس��ه هیات دولت با اش��اره 
به فرارس��یدن م��اه محرم گف��ت: عزاداری های 
ماه محرم ب��ا فرهنگ دینی و ملی مردم عجین 
ش��ده و علاق��ه عمیق مردم کش��ورمان به امام 
حسین)ع( و یاران شهیدش از جلوه های بسیار 
زیب��ای ارادت ایرانی��ان به خان��دان عصمت و 

طهارت)ع( است.
رئیسی با بیان اینکه انس زنان و مردان ایرانی 
با عزاداری های ای��ام محرم روحیه خودباوری و 
ایثار را در کش��ور تقویت کرده و به پیش��رفت 
حل و فصل مسائل کشور کمک می کند، افزود: 
اگرچه ذکر مناقب اه��ل بیت)ع( در ایام محرم 
برکات زیادی دارد اما با توجه به شرایط سخت 
کرونایی کش��ور، رعایت حداکثری پروتکل های 
بهداشتی از ضرورت هایی است که عاشقان اهل 
بیت)ع( و مسئولان هیئت های عزاداری باید به 

آن توجه ویژه داشته باشند.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه حفظ جانِ 
مردم، اولویت اول اس��ت، اظهار داشت: متولیان 
ورزش��گاه ها و اماکن غیرمس��قف، با هیات های 
ع��زاداری نهایت همکاری و همراهی را داش��ته 

باش��ند تا بتوانی��م هم ب��ه عزاداری های محرم 
بپردازیم و هم اصول بهداش��تی را به طور کامل 
رعایت کنیم تا کش��ور از این ش��رایط سخت به 

سلامت عبور کند.
 رئیس��ی در ادامه سخنانش با تاکید بر اینکه 
بای��د مراقبت کنیم در فصل جابجایی دولت در 
اث��ر ایجاد وقفه در کارها و یا ب��ه تاخیر افتادن 
تصمیم��ات ض��روری هی��چ حقی از م��ردم و 
حکومت ضایع نشود، تصریح کرد: ضرورت دارد 
نهایت دقت ب��ه عمل آید تا در مقطع جابجایی 
دول��ت هیچ اقدام��ی به ویژه نظ��ارت بر بازار و 

تامی��ن نیازمندی های مردم با سس��تی مواجه 
نش��ود. رئیس��ی در بخش دیگری از سخنانش 
با گرامیداش��ت یاد ش��هید صارم��ی و تبریک 
روز خبرنگار خاطرنش��ان ک��رد: خبرنگاران پل 
ارتباطی دولت و مردم هس��تند که دغدغه های 
مردم را به مس��ئولین و دیدگاه مس��ئولان را به 
مردم منتقل می کنند و صمیمانه از تلاش همه 
اصحاب رس��انه ک��ه صادقانه اخب��ار را به مردم 

می رسانند، تشکر می کنم.
ریی��س جمه��وری ادام��ه داد: حمایت ه��ای 
حقوق��ی و قضای��ی از اصح��اب رس��انه یکی از 

ضروریات��ی اس��ت ک��ه نباید در لفظ و س��خن 
باق��ی بمان��د. ل��ذا از وزیر دادگس��تری و دیگر 
مس��ئولین مربوطه می خواهم اگر ش��کایتی از 
جانب شخصیت حقوقی دولت علیه خبرنگاری 
مطرح است، چنانچه شکایت شخصی و احتمال 
تضیی��ع حقوق بیت المال در آن مطرح نباش��د، 

همه این شکایات بخشیده شود.
رئیس��ی همچنی��ن در واکنش ب��ه اظهارات 
رییس س��ازمان برنام��ه و بودجه، ب��ه موضوع 
بودجه ری��زی عملیات��ی اش��اره ک��رد و گفت: 
بودجه ریزی عملیاتی یکی از آرزوهای س��الیان 
دور کش��ور است. قاعده صحیح بودجه ریزی نیز 
این اس��ت ک��ه بودجه نه بر اس��اس چانه زنی و 
بر اس��اس افزایش های از قبل تعیین شده بلکه 
مطابق با فعالیت ه��ای عملیاتی و میزان تحقق 

اهداف و پروژه ها تخصیص یابد.
رئیس��ی تاکید کرد: نکته مهم در بودجه ریزی 
عملیات��ی قابلی��ت رص��د و نظ��ارت هزینه کرد 
بودج��ه اس��ت و امیدواریم ب��ا اقداماتی که در 
دولت گذش��ته در این زمینه آغاز شده بتوانیم 
این هدف را محقق کنیم که بس��یار در ش��فاف 
شدن بودجه، صرفه جویی و کاهش هزینه تمام 

شده پروژه ها موثر خواهد بود.
ریی��س جمه��وری در ابتدای س��خنان خود 
ضمن تش��کر از زحمات اعض��ای دولت به ویژه 
آقایان جهانگی��ری و واعظی، برای آقایان مخبر 
و اسماعیلی در مسولیتهای جدیدشان در دولت 

آرزوی موفقیت کرد. 

وزی�ر ام�ور خارج�ه نیکاراگوئ�ه با اش�اره به 
همزمان�ی انقلاب نیکاراگوئه با انقلاب اس�لامی 
ایران و همچنین مواضع ضدآمریکایی دو کشور، 
ایران و نیکاراگوئه را دو کشوری با شباهت های 
زیاد دانس�ت ک�ه اقتصاده�ای مکم�ل دارند و 

می توانند نیازهای یکدیگر را برطرف کنند.
ب��ه گزارش ایرنا، »دنیس مون��کادا« وزیر امور خارجه 
نیکاراگوئه و هیات همراه وی »ایساک لنین براوو« سفیر 
این کشور در تهران و همچنین قائم مقام وزیر بهداشت 
نیکاراگوئه در موسس��ه ایران - یوریکا )موسس��ه ایرانی 
مطالعات اروپا و آمریکا( ش��رکت کرد. وزیر امور خارجه 
نیکاراگوئه در س��خنرانی خود در این نشس��ت، با اشاره 
به عدم ش��ناخت کافی دو کشور از یکدیگر و همچنین 
نقش مخرب رسانه های غربی و آمریکایی، بر لزوم توسعه 
ارتباطات موسسات و اندیشکده های دو طرف تاکید کرد 
و نقش موسس��اتی مانند ایران-یوریکا را در این زمینه 
حائز اهمیت دانس��ت. وی با اش��اره به همزمانی انقاب 
نیکاراگوئه با انقاب اس��امی ایران و همچنین مواضع 
ضدآمریکایی دو کشور، ایران و نیکاراگوئه را دو کشوری 
با شباهت های زیاد دانست که اقتصادهای مکمل دارند 
و می توانند نیازهای یکدیگ��ر را برطرف کنند. به گفته 
مونکادا، آمریکا با حزب ساندینیست حاکم در این کشور 

ب��ه رهبری دانیل اورتگا مخالف اس��ت زیرا این حزب از 
یک سو با برنامه های آمریکا در منطقه مقابله می کند و 
از س��وی دیگر شانس اصلی پیروزی مجدد در انتخابات 
آتی اس��ت؛ و به همین دلیل آمریکا از هم اکنون درصدد 
بی اعتبار کردن این انتخابات و نامشروع جلوه دادن آن 
است. وزیر امور خارجه نیکاراگوئه بر ظرفیت های موجود 
در منطقه آمریکایی لاتین برای مقابله با سیاس��ت های 
آمریکا و همچنین آمادگی این کشورها برای ایجاد یک 
بلوک ضدتحریم با هم��کاری دیگر متحدان بین المللی 
تاکید کرد. در پایان این نشست، مونکادا ضمن قدردانی 
از موسس��ه ایران - یوریکا، به س��والات کارشناس��ان و 
حاضرین در جلسه در رابطه با روابط دو کشور و همچنین 

سیاست های داخلی و خارجی نیکاراگوئه پاسخ دادند.

 س�خنگوی هی�ات رییس�ه مجلس ش�ورای 
اسلامی گفت: اس�تعفای علیرضا زاکانی تقدیم 
هیات رییسه شده است و این استعفا در دستور 

کار مجلس قرار می گیرد.
سید نظام الدین موس��وی در گفت و گو با خبرنگار 
سیاس��ی ایرنا اظهار ک��رد: اس��تعفای علیرضا زاکانی 
تقدیم هیات رییس��ه ش��ده است. بررس��ی استعفای 

زاکانی در دستور کار مجلس قرار می گیرد.
س��خنگوی هیات رییسه مجلس ش��ورای اسلامی 
افزود: این استعفا ابتدا در جلسه مجلس اعلام وصول 
می شود و سپس در دستور کار مجلس قرار می گیرد.

موس��وی تصریح ک��رد: براس��اس آیین نامه مجلس 

ابتدا تقاضای استعفا در جلسه علنی قرائت می شود و 
سپس شخص متقاضی استعفا یا یک نماینده دیگر که 
تعیین می کند حداکثر به مدت نیم س��اعت از استعفا 
دفاع می کند. بع��د مخالف یا مخالفین هم ۳۰ دقیقه 
اظهارنظ��ر می کنن��د و در نهایت پ��س از رأی گیری 
چنانچه درخواس��ت استعفا تصویب ش��ود، از طریق 

رییس مجلس به وزیر کشور اعلام می شود.
 موس��وی همچنی��ن گف��ت: هنوز لیس��ت وزیران 

پیشنهادی به مجلس ارائه نشده است.
به گزارش ایرنا علیرضا زاکانی در جلسه با کسب ۱۸ 
رای اعضای ش��ورای شهر ششم تهران بعنوان شهردار 

تهران انتخاب شد.
زاکانی درباره اس��تعفای خود از نمایندگی مجلس 
شورای اسلامی هم گفت: چهارشنبه گذشته که رای 
استمزاجی اعضا اعلام شد، استعفایم را تقدیم رییسه 
مجلس کردم و طبق آیین نامه داخلی باید هفته اول 
بع��د از اس��تعفا در تریبون مجل��س قرائت و به بحث 

نمایندگان گذاشته شود.
ش��هردار منتخب شورای شهر تهران تاکید کرد که 
امروز باید اس��تعفای من اعلام وصول شود، تا الزام آن 

مشخص شود.

وزیر خارجه نیکاراگوئه در نشست موسسه ایرانی مطالعات اروپا و آمریکا:

ایران و نیکاراگوئه اقتصادهای مکمل دارند
عضو هیات رییسه مجلس:

استعفای زاکانی در جلسه علنی بررسی می شود

 عاشقان اهل بیت )ع(
به رعایت پروتکل های بهداشتی توجه ویژه داشته باشند

رییس جمهور در جلسه هیات دولت:

اس�تاندار آذربایج�ان ش�رقی ب�ه بهان�ه 
گرامیداشت روز خبرنگار در بین آنها حضور 
یافت به سوالات اصحاب رسانه استان پاسخ 
داد تا در واپس�ین روزه�ای حضور خود در 
عم�ارت ایالتی، خاط�ره خوش�ی را برجای 
بگذارد اما مباحث از حوزه رسانه خارج شد 

و به مشکلات دولت در منطقه کشید.
ک��ه  ک��رد  قب��ول  پورمحم��دی  محمدرض��ا 
فرهنگس��تان زبان تورکی ک��ه در قالب بنیاد راه 
ان��دازی گردید در حد انتظار نیس��ت و تنها ابراز 
امی��دواری کرد تا این وعده دول��ت قبل، جایگاه 

خود را تثبیت کرده و این درخت ریشه بدواند!
وی با بیان اینکه شرمنده ایم که نتوانستیم کاری 
برای خبرنگاران انجام دهیم گفت: از سختی های 
زندگی و اش��تغال خبرنگاران و فعالیت ایثارگرانه 
آن ه��ا آگاه ب��وده و تاحدی متوجه هس��تیم که 
فع��الان این حوزه، از جان خود مایه می گذارند و 
حتی در دوران ش��یوع کرونا، وقوع سیل، زلزله و 

غیره همواره در کنار مردم هستند.
او در طول این نشس��ت، برخی از کاستی های 
استانداری در قبال رسیدگی به امور خبرنگاران را 
قب��ول کرد و از آنان عذرخواهی نمود و در مقابل 
برخی از انتقادات تند اهالی رسانه نیز خندید که 

ماحصل آن از نظرتان می گذرد؛
  باید از تجربه برخورد با ماهواره و ویدئو 

برای مقابله با اینترنت درس گرفت!
خبرنگاران خودش��ان اهل درد هستند، امروزه 
رس��انه یک دانشگاه اس��ت و به توسعه فرهنگی 
می پ��ردازد و م��ی تواند مهمتری��ن متولی حوزه 

فرهنگ باشد.
تجربه برخورد با ماهواره و ویدئو نش��ان داد که 
محدودسازی اینترنت نیز راه به جایی نخواهد برد 
و باید از طریق روشنگری به اصلاح آن پرداخت.

 ب��رای هر ن��وع کوتاهی در قبال رس��انه های 
آذربایجان  شرقی عذرخواهی می کنم!

روند رش��د رسانه های آذربایجان شرقی با یک 
مسیر رو به رش��د مواجه است اما باید بسترهای 
لازم جهت تحکیم و استحکام بنیه رسانه ها انجام 
گیرد. اگر ه��ر نوع کوتاهی در قبال رس��انه های 
آذربایجان  ش��رقی از طرف ما ب��ود قبول کرده و 
پوزش می طلبم اما باید تشکل های رسانه ای نیز 
از طری��ق پیگی��ری های مداوم، م��ا را بر آن می 
داش��تند تا از وزارتخانه های مربوطه حمایت های 

رسانه ای را عملیاتی سازیم.
ی��ک بار گفتم که روزنامه سراس��ری به معنای 
واقعی در آذربایجان ش��رقی نداری��م اما مدیران 
رس��انه ها گفتند ۱۳ روزنامه سراس��ری داریم و 
یک به یک به این قضیه اعتراض کردند، اما برای 
تحق��ق این مه��م باید با وحدت رس��انه ای پیش 
رفت.  برای دارندگان دیپلم در شهرک های 

صنعتی آذربایجان شرقی کار فراهم است!
دانش��گاه ها تنها محلی هستند که بدون هدف 
در ح��ال حرک��ت ب��وده و تنه��ا به ص��دور فارغ 
التحصیلان بیکار می پردازند اما عدم اس��تخدام 
جوان��ان، علت های مختلف دیگ��ری نیز دارد که 
کمبود بودجه یکی از این عوامل اس��ت به طوری 
 که گاه بودجه  جاری دس��تگاه ها کفاف پرداختی  

نیروهای خود را نمی دهد.
برای اینکه بتوانیم تحولی در بخش های مختلف 
ایجاد کنی��م و خون جدید در کالبد سیس��تم ها 
دمیده ش��ود، باید تلاش کنی��م البته محدودیت 
در عرصه اس��تخدام باعث  راه اندازی شرکت های 
متعدد دانش بنیان شده است و در حال حاضر نیز 
بسیاری از واحدهای تولیدی و دانش بنیان توسط 

نیروهای جوان فارغ التحصیل مدیریت می شود.
گر در خصوص مدارک دیپلم و فوق دیپلم بیکار 
داریم تقریباً در ش��هرک های صنعتی آذربایجان 
شرقی برای آنها کار فراهم است اما برای برخی از 
رشته های دیگر مانند تاریخ و نظایر آن در مقطع 
لیسانس و فوق لیسانس یافتن کار مشکل شده و 

باید در این زمینه ریشه یابی به عمل آید.
 واحده�ای بلاتکلی�ف مس�کن مهر می 

تواند به خبرنگاران اختصاص یابد!
در پروژه مسکن مهر حدود ۷۰۰ واحد آپارتمانی 
بلاتکلی��ف مانده و از آنجای��ی که متقاضی خرید 
ندارن��د می توان با پیگیری تش��کلهای حمایت از 

رس��انه ها به اهالی رس��انه های آذربایجان شرقی 
اختص��اص یافت لذا از طریق س��ازمان ها و بانک 
های مربوط��ه می توان اقدام��ات لازم برای آنها 

عملیات شود.
 رسانه ها دانشگاه هایی هستند که باید 

به ایجاد فرهنگ اجتماعی اقدام کنند
ام��روزه اغل��ب می��زان مطالعه م��ردم جامعه 
م��ا از طریق رس��انه ها انجام می گی��رد نه حوزه 
کت��اب و کتابخوانی، لذا رس��انه، دیگر فقط نقش 
اطلاع رس��انی را ندارد بلکه ای��ن حوزه به عنوان 

دانش��گاهی اس��ت که باید فرهنگ ایجاد کند به 
طوری که رسانه می تواند مهمترین حوزه آموزش 
باشد. یونسکو در تعریف جدید خود از واژه سواد 
عن��وان می کند که این موض��وع تنها مختص به 
خواندن و نوش��تن نمی ش��ود بلکه ابعاد مختلفی 
از جمله سواد رس��انه ای، عاطفی، مالی و غیره را 
ش��امل می شود و این امر نش��ان می دهد که باید 

استفاده از رسانه را به مردم آموزش دهیم.
 عم�ده دلی�ل تعطیل�ی اتوب�ان تبریز - 

ورزقان به دلیل کمبود سیمان است!

عمده دلیل تعطیلی اتوب��ان تبریز - ورزقان به 
دلیل کمبود سیمان اس��ت، البته عوامل دیگری 
نیز در تعطیلی آن وج��ود دارد ولی بعد از تغییر 
هی��ات مدیره، پ��روژه به خوبی پی��ش می رود و 

تقریباً زیرسازی مسیر به اتمام رسیده است.
واقعیت این اس��ت که تبریز و آذربایجان شرقی 
در محور ترانزیتی س��ه کری��دور مهم بین المللی 
ق��رار دارند اما متاس��فانه فعلًا در بن بس��ت قرار 
گرفته است لذا خبرنگاران باید از استاندار بعدی 
نیز ای��ن موضوع را مطالبه گری کنند، در بودجه 
س��ال جاری نیز به تکمیل این پروژه توجه شده 

است.
 م�رز ن�وردوز یکی از راه هایی اس�ت که 

می تواند ما را از بن بست خارج کند!
ب��ا همه ای��ن اوص��اف، بزرگراه تبری��ز - اهر تا 
بیله س��وار نیز به پروژه منطقه اضافه ش��ده و اگر 
ادامه یابد تا باکو نیز متصل می ش��ود و از س��وی 
دیگ��ر مرز نوردوز، دریچه ایران و اوراسیاس��ت و 
اهمیت زیادی برای م��ا دارد لذا یکی از راه هایی 
که می تواند ما را از بن بس��ت خارج کند بزرگراه 
خواجه - ورزقان است که روزی می توان از معدن 
مس س��ونگون به صادرات آن پرداخت زیرا با این 

مسیر خیلی راحت این امر میسّر می شود.
 رون�ق اقتصادی تنها از طریق صادرات و 

تعاملات مرزی استانها محقق می گردد
هش��ت درصد از تولید ناخالص داخلی کش��ور 
ترکیه از محل ترانزیت کالا و مس��افر اس��ت ولی 
کشور ما با داشتن ش��ش مسیر ترانزیتی که سه 
مسیر آن فقط در آذربایجان شرقی قرار دارد تنها 

دو درصد از این سهم را داراست.
هفت��ه گذش��ته مصوب��ه بازگش��ایی گم��رگ 
خداآفری��ن به تصویب رس��یده اس��ت زیرا فقط 
مرز بازرگان و جلفا در دوران هش��ت سال جنگ 
تحمیلی زمینه تجارت ایران بوده اس��ت لذا رونق 
اقتصادی تنها از طریق صادرات و تعاملات مرزی 

انجام  می گیرد.
 زمان لازم برای به نتیجه رس�یدن طرح 

های احیای دریاچه اورمیه کم بود!
طرح های��ی در قالب احی��ای دریاچه اورمیه در 
دول��ت تدبیر و امید اجرا ش��د و قابل کتمان هم 
نیست اما فقط زمان برای به نتیجه رسیدن آن ها 
کم بود، از تونل زاب فقط ۶۰۰ کیلومتر باقی مانده 
تا تکمیل ش��ود و به هم��راه آب تصفیه خانه های 

تبریز و ارومیه، سالانه یک میلیارد مترمکعب آب 
به دریاچه ارومیه از این طریق برس��د بنابراین با 
اجرای این پروژه ها، احیای کامل دریاچه اورمیه 

تا سال ۱۴۰۴ انجام می پذیرد.
 تداوم اتصال مس�یر راه آه�ن جلفا می 

تواند این منطقه را از بن بست خارج نماید
جای خوش��حالی دارد که راه آهن ما به تبریز و 
ابتدای ش��هرک خاوران رسیده و اگر مابقی آن تا 
ایس��تگاه اصلی ادامه یابد و بعد از آن هم به جلفا 
برس��د راه آهن این منطقه را از بن بس��ت خارج 
می کند.  اخیراً در بازدید وزیر امور خارجه و وزیر 
راه و شهرسازی از محورهای مواصلاتی آذربایجان 
شرقی، راه آهن جلفا، نخجوان تا ایروان و تفلیس 
و دریای سیاه نیز خوشبختانه آماده بهره برداری 
اس��ت و در دولت به توافق رسیده اند تا این مسیر 

به اتمام برسد.
 ب�رای تثبیت جنگل های ارس�باران باید 

امکانات هوایی مناسب در اختیارمان باشد
مشکلات اطفای آتش س��وزی اخیر در منطقه 
ارس��باران را بای��د پذیرف��ت، البت��ه در ابتدا دو 
هلیکوپتر برای اطفای حریق به منطقه اعزام شده 
بود که متاس��فانه یا چهارشاخه برای نگه داشتن 
بسَکِت نداش��تند و یا با نقص فنی کارایی لازم را 
نشان ندادند لذا این مشکل را در آتش سوزی های 

سال ۹۸ ارسباران نیز مشاهده کردیم.
ت��لاش نیروه��ای هوای��ی و اطف��ای حریق در 
منطق��ه قابل توجه بود، گرچه ای��ن امر با تاخیر 
انجام گرفت اما بازهم هلیکوپتر دیگری به منطقه 
عازم ش��د، کُندی در پروسه  اطفا وجود داشت و 
از مس��ئولان ذیربط گلایه داریم که برای تثبیت 
و ثبت جهانی جنگل های ارس��باران باید امکانات 
هوایی اطفای حریق در زمان مناسب به دستمان 

برسد!

محمدرضا پورمحمدی:
 وقت کم بود!

استاندار آذربایجان شرقی در واپسین روزهای 
مدیریت خود در بین خبرنگاران حضور یافت؛

 استانی که زمانی دروازه اروپا بود امروز 
در بن بست قرار گرفته است

شهرام صادق زاده

رسانه یک دانشگاه 
است و به توسعه 

فرهنگی می پردازد 
و می تواند مهمترین 

 متولی حوزه
 فرهنگ باشد


